
Realizacja obowiązku informacyjnego oraz odbieranie zgód w związku z publikowaniem na stronie 

internetowej szkoły zdjęć uczniów biorących udział w uroczystościach szkolnych, jak również wycieczkach 

i konkursach, w celu promowania działań dotyczących organizacji uroczystości szkolnych, zapewnienia 

uczniom warunków rozwoju zainteresowań i uzdolnień oraz kształtowania aktywności społecznej 

i umiejętności spędzania wolnego czasu 

Zgodnie ze stanowiskiem Urzędu Ochrony Danych Osobowych „(…) na administratorze danych ciąży obowiązek uzyskania 

zgody od uprawnionej osoby na publikację jej danych osobowych, a w szczególności jej wizerunku. Taka zgoda jest wymagana, 

gdy uprawnienie do przetwarzania danych osobowych nie wynika wprost z przepisów prawa. Należy pamiętać, 

że wykorzystywanie danych osobowych uczniów – np. na stronach szkoły - i rozpowszechnianie wizerunku wymaga zezwolenia 

osoby, której wizerunek jest rozpowszechniany. Podstawa do publikowania wizerunku takich osób określona jest m.in. w art. 6 

ust. 1 lit. a RODO. Ważne w tym miejscu jest to, abyśmy pamiętali, że zgodę należy uzyskać od opiekuna prawnego dziecka. 

Przypomnieć należy, że zgodnie z motywem 171 preambuły RODO, szkoła nie będzie zobligowana do pozyskiwania zgody 

na wykorzystanie danych uczniów od rodziców, pod warunkiem że zebrane dotychczas zgody odpowiadają warunkom RODO. 

Zgoda taka (udzielona najpóźniej w momencie rozpoczęcia przetwarzania danych osobowych) powinna być wyrażona wprost, 

powinna ona określać osobę, która zgody udziela, oraz osobę, której dane osobowe mają być udostępnione, podmiot, któremu 

zgoda jest udzielana, okres, na który taka zgoda jest udzielana, zakres danych osobowych, które mają być przetwarzane oraz cel 

przetwarzania. Nie bez znaczenia na powyższe ma uregulowanie art. 81 ust. 2 pkt 2 ustawy o prawie autorskim i prawach 

pokrewnych, zgodnie z którym „Zezwolenia nie wymaga rozpowszechnianie wizerunku: 1) osoby powszechnie znanej, jeżeli 

wizerunek wykonano w związku z pełnieniem przez nią funkcji publicznych, w szczególności politycznych, społecznych, 

zawodowych; 2) osoby stanowiącej jedynie szczegół całości takiej jak zgromadzenie, krajobraz, publiczna impreza”. Zatem jeżeli 

przetwarzanie wizerunku będzie mieściło się w ramach przytoczonej definicji, można przyjąć, że zgoda uwidocznionych na nich 

osób lub rodziców tych osób nie jest konieczna, co jednocześnie oznacza, że możliwe jest rozpowszechnianie zdjęć z zabaw 

szkolnych, wycieczek, na których sylwetka stanowi jedynie szczegół całości uwiecznionej na zdjęciu. Skoro wiadomo już kiedy 

i na jakiej podstawie można publikować wizerunek ucznia, spróbujmy odnieść się do kwestii, w której dane osobowe uczniów, 

w szczególności w postaci wizerunku, byłyby przetwarzane, gdyby brali oni udział w olimpiadzie, konkursie, turnieju bądź innych 

zawodach wiedzy. Co wtedy należy zrobić? Organizator konkursu, olimpiady czy turnieju, planując takie wydarzenie, musi tak 

je przygotować, by jego działania były zgodne z zasadami przetwarzania danych osobowych, zwłaszcza z art. 5 oraz art. 7 RODO. 

Powinien ocenić, jakie ryzyka dla praw uczestników, mogą wiązać się z przetwarzaniem ich danych osobowych na potrzeby 

konkursu. Powinien też zadbać o to, żeby przygotować jasne i rzetelne klauzule informacyjne. Trzeba pamiętać, że wymagana 

w takich sytuacjach zgoda na przetwarzanie danych osobowych musi odnosić się do każdego rodzaju operacji przetwarzania, 

w tym - jeżeli jest to przewidywane - do rozpowszechniania wizerunków utrwalonych przy użyciu urządzeń rejestrujących obraz 

i dźwięk. Bardzo ważne jest zaakcentowanie, że zgodę na przetwarzanie danych w ramach konkursu może wyrazić bezpośrednio 

opiekun prawny ucznia lub, w przypadku uczniów pełnoletnich, sam uczeń. Dyrektor nie jest upoważniony do wyrażenia takiej 

zgody. Jak już wskazaliśmy, przesłanki wyrażenia zgody określone są w art. 7 RODO. Bardzo ważne jest, by sposób wycofania 

zgody był równie łatwy jak jej wyrażenia. Dodatkowo zgoda taka powinna być dobrowolna. Jednocześnie należy zasygnalizować, 

że jeżeli szkoła będzie organizatorem międzyszkolnego konkursu lub olimpiady to wówczas, jeżeli będzie przetwarzać dane 

osobowe uczniów innych placówek. Na takie operacje będzie potrzebowała odpowiednio wyrażonej zgody opiekunów prawnych 

dziecka lub pełnoletniego ucznia. Ułatwieniem dla powyższych sytuacji z pewnością byłaby praktyka dotycząca poinformowania 

przez szkołę, np. na początku roku szkolnego, uczniów i rodziców o planowanych czynnościach wykonywania zdjęć i ich 

ewentualnego wykorzystywania na stronach szkoły. Takie informacyjne zebranie da możliwość uniknięcia ewentualnych 

nieporozumień czy poważniejszych sporów oraz umożliwi zgłoszenie sprzeciwu wobec planowanej przez szkołę formy 

przetwarzania danych” – źródło: https://archiwum.uodo.gov.pl/pl/p/ochrona-danych-osobowych-w-szkolach-i-placowkach-

oswiatowych-poradnik 

 


